
وزیر نیرو خبر خوش داد

اعطای پاداش به همه مشترکانی که 
کمتر از پارسال برق مصرف کنند

وزیر نیرو گفت: بر اســاس طرح سراسری پاداش 
تابستان امسال، همه مشترکانی که  صرفه جویی در 
کمتر از پارســال برق مصرف کنند مشمول پاداش 

خوش مصرفی می شوند.
به گزارش ایســنا، علی اکبر محرابیان که چند روز پیش 
وعده یک خبر خوب را داد، دیروز در نشستی خبری با بیان 
اینکه در سال پیش رو این طرح به صورت سراسری اجرایی 
می شود، اظهار کرد: سال گذشته تنها به مشترکانی که زیر 
الگو مصرف داشــتند پاداش تعلق می گرفت اما امسال همه 
مشترکان مشمول پاداش صرفه جویی می شوند. به گونه ای 
که هر مشترکی در میزان مصرف خود نسبت به سال گذشته 
کاهش داشته باشد مشمول طرح پاداش صرفه جویی خواهد 

شد.
وزیــر نیرو با تاکید بــر این که مبلغ پاداش را تا ۲۰ برابر 
افزایش داده ایم اظهار کرد: تقریبا به طور متوسط قیمت فروش 
چهارم  برق ۱۰۰ تومان اســت که در مناطق گرمسیری یک 
این قیمت محاسبه می شود و پاداش صرفه جویی تا دو هزار 

تومان به ازای هر مترمکعب پیش بینی شده است.
محرابیــان بــا بیان این کــه در صرفه جویــی که اتفاق 
می افتد می توانیم پاداش های قابل توجهی را به مشــترکان 
بدهیم، ادامه داد: سال گذشته ۴۰ درصد مشترکان پاداش 
 صرفه جویی دریافت کردند که معادل ۱35۰ میلیارد تومان 

بود.
وزیر نیرو با بیان این که هشــت میلیون مشترک یا برق 
رایگان دریافت کرده اند یا بستانکار شده اند، اظهار کرد: طرحی 
که برای تابســتان امسال اجرایی خواهیم بسیار گسترده تر 
اســت و از ابتدای خردادماه اســتارت آن زده می شود و تا 
پایان شهریورماه ادامه دارد و پیش بینی شده همه مشترکان 
 که شــامل 3۱ میلیون مشترک می شود مشمول این طرح 

شوند.
محرابیان با  اشاره به الگوی مصرف در مناطق عادی ادامه 
داد: الگوی مصرف در این مناطق 3۰۰ کیلووات ساعت است 
و اگر مشترکی زیر ۱5۰ کیلووات ساعت مصرف کند به ازای 
هر کیلووات دو هزار تومــان پاداش دریافت خواهند کرد و 
اگر مشــترکی ۱5۰ تا 3۰۰ کیلووات مصرف داشته باشد به 
ازای هر کیلووات ســاعت ۱5۰۰ تومان و در پله های بعدی 
یک هزار تومان و 5۰۰ تومان پاداش خوش مصرفی از وزارت 

نیرو اخذ می کند.
او با  اشــاره به راهکارهای کاهش مصرف برق اظهار کرد: 
اگر مشترکی که در ســال گذشته کولر گازی را با دور تند 
استفاده می کرده  امسال از دور کند استفاده کند به ازای هر 
ماه ۱5۰ هــزار تومان پاداش می گیرد و طبیعتا این پاداش 

می تواند انگیزه مناسبی برای صرفه جویی باشد.
وزیر نیرو ادامه داد: در مناطق گرمسیری نیز بعضا در هر 
خانه ســه کولر یا چهار کولر گازی مصرف می شود که اگر 
تنها یک کولر خاموش شود مشترک یک میلیون تومان مبلغ 

صرفه جویی دریافت خواهد کرد.
محرابیان با بیان اینکه الگوی مصرف در مناطق گرمسیری 
سه هزار کیلووات ساعت است، افزود: اگر در این مناطق نسبت 
به ســال گذشته یک کولر خاموش شود یک میلیون تومان 
و اگر دو کولر خاموش شود یک میلیون و 5۰۰ هزار تومان 

پاداش به مشترک داده خواهد شد.
او تصریح کرد: طرح پاداش سراسری مشترکان می تواند 
یــک هزار میلیارد تومان پاداش صرفه جویی درپی داشــته 
باشــد و همه مردم از این پاداش استفاده کنند و برق پایدار 

نیز تامین شود.

در جهت توافق اوپک پلاس برای مدیریت قیمت انجام شد

عربستان تولید نفت خود را
 500 هزار بشکه کاهش داد

تعدادی از کشــورهای عضو گــروه اوپک پلاس 
براساس یک توافق به صورت داوطلبانه از روز دوشنبه 

تولید نفت خود را پایین آوردند.
به گــزارش خبرگزاری فارس به نقل از تاس، تعدادی از 
کشــورهای نفتی عضو گروه اوپک پلاس طبق توافق انجام 
شــده از روز دوشنبه تولید نفت خود را به میزان معینی به 

صورت داوطلبانه کاهش دادند.
بر همین اساس عربســتان متعهد به کاهش 5۰۰ هزار 
بشــکه ای روزانه تولید نفــت خود از دیروز تا پایان ســال 
جاری شده و سهم امارات هم ۱۴۴ هزار بشکه در روز است.

از سوی دیگر قرار شده عراق و کویت هم به ترتیب ۲۱۱ 
هزار بشــکه در روز و ۱۲8 هزار بشکه در روز از تولید نفت 

خود کم کنند.
دیگر کشورهای نفتی شامل عمان، الجزایر، قزاقستان و 
گابــن هم به ترتیب ۴۰، ۴8، 78 و 8 هزار بشــکه روزانه از 

تولید نفت خود کم می کنند.
براساس توافق انجام شده قرار است در مجموع یک میلیون 
و 66۰ هزار میلیون بشکه از عرضه نفت گروه اوپک پلاس به 

بازار جهانی کم شود.
الکساندر نوواک، معاون نخست وزیر روسیه و وزیر سابق 
انرژی این کشور، هم قبلًا اعلام کرده است که این کشور هم 
به صورت داوطلبانه از ماه فوریه تا پایان امسال روزانه 5۰۰ 

هزار بشکه از تولید نفت خود را کاهش می دهد.
توافق مذکور در روز دوم آوریل )۱3 فروردین( سال جاری 

و بین اعضای گروه اوپک پلاس انجام شده است.

رئیس  کل بانک مرکزی:

خرید ارز از بازار غیررسمی 
معادل پولشویی است

رئیس  کل بانک مرکزی خطاب به فعالان اقتصادی 
اعلام کرد که اگر از بازار غیررســمی ارز خریداری 

می کنند نباید منتظر تخصیص ارز هم باشند.
محمدرضا فرزین ســاعتی در صفحه شــخصی خود در 
توئیتر نوشــت: نمی توان ارز را از بازار غیررســمی دریافت 
کرد و همزمان به چشمداشــت تخصیــص ارز منتظر ماند 
تا مابه التفاوت آن را به دســت آورد! سیاســت بانک مرکزی 
کوچک  سازی بازار غیررسمی است. ورود به بازار غیررسمی 
معادل پولشــویی اســت و موجب اخلال در نظام اقتصادی 

می شود.
گفتنی اســت از روز 9 اردیبهشــت با دستور رئیس  کل 
بانک مرکزی تخصیص ارز به شــرکت های واردکننده ای که 
قبل از مرحله تخصیص ارز، نســبت به خرید ارز از بازار آزاد 

اقدام می کنند، ممنوع شده است.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، در این خصوص 
محمدرضا فرزین طی مکاتبه با معاون ارزی این بانک تاکید 
کرد: در راستای تقویت اقدامات لازم برای مدیریت بازار ارز 
در بازار غیررسمی و بر اساس اطلاعات کسب شده درخصوص 
نحوه تامین ارز توسط برخی شرکت های واردکننده، از این 
تاریخ به بعد تخصیص ارز به تمام شــرکت هایی که قبل از 
مرحله تخصیص، در بازار آزاد ارز خریداری کنند ممنوع است 

و بدون تایید این جانب هیچ گونه تخصیصی صورت نپذیرد.

ایمیدرو اعلام کرد

صادرات ۱۲ میلیارد دلاری زنجیره معدنی 
در سال ۱۴0۱

صادرات زنجیره بخش معدن و صنایع معدنی در سال 
۱۴۰۱ به بیش از ۱۲ میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار رسید که در 
مقایسه با سال پیش از آن، از نظر وزنی سه و چهار دهم 

درصد رشد نشان می دهد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم به نقل از ایمیدرو، شرکت های 
بخش معدن و صنایع معدنی در ۱۲ ماهه ســال گذشــته، ۴8 
میلیــون و 689 هزار و 8۰۰ تن محصول به ارزش ۱۲ میلیارد و 
۲39 میلیون دلار به خارج صادر کردند. این میزان صادرات از نظر 

ارزشی هفت و شش دهم درصد کاهش نشان می دهد.
در این میان، میزان صادرات زنجیره فولاد پنج میلیارد و 76۰ 
میلیون دلار، زنجیره مس یک میلیارد و 577 میلیون دلار، زنجیره 
آلومینیــوم 973 میلیون و 3۰۰ هزار دلار، گندله 6۲6 میلیون و 
3۰۰ هزار دلار، زنجیره روی 597 میلیون دلار، زغال ســنگ و 
کک ۴53 میلیون و 7۰۰ هزار دلار، زنجیره سیمان 3۴3 میلیون 
و ۲۰۰ هزار دلار، آهن اســفنجی ۲۰6 میلیون و ۱۰۰ هزار دلار، 
انواع ســنگ و محصولات مرتبط ۱99 میلیون و 7۰۰ هزار دلار، 
زنجیره مولیبدن ۱۱۱ میلیون و ۱۰۰ هزار دلار، کنســانتره آهن 
9۰ میلیون دلار، انواع فرو 8۱ میلیون و 6۰۰ هزار دلار و زنجیره 

سرب 8۰ میلیون و ۲۰۰ هزار دلار بود.
همچنین سال ۱۴۰۱، محصولات دیگری در بخش معدن و 
صنایع معدنی همچون کروم، آنتیموان، میکا، تیتان، فلزات گرانبها، 
نیکل و غیره صادر شــد. افزون بر این در سال ۱۴۰۱، نزدیک به 
چهــار میلیون و ۴8۴ هزار و 8۰۰ تن انواع محصولات معدنی به 
ارزش چهار میلیارد و 995 میلیون و ۲۰۰ هزار دلار برای تامین 
نیاز کارخانه های داخلی وارد کشــور شــد که در مقایسه با سال 
۱۴۰۰، از نظر ارزشــی ۲7 و نیم درصد و از نظر وزنی ســه و 9 

دهم درصد رشد داشت.

اقتصادی
صفحه ۴
سه شنبه ۱۲  اردیبهشت ۱۴۰۲
۱۱ شوال ۱۴۴۴ - شماره ۲۳۲۹۰

ادامه از صفحه ۶

صنعتــی  فعالیــت  گواهــی 
شرکت آبار سنجش به شماره 
3723۶ مــورخ 137۶/9/3 
صادره توســط وزارت صنایع 
وقت مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

جــک  خــودرو  ســبز  بــرگ 
بــه   1400 مــدل  هاچ بــک 
شــماره انتظامــی 5۶3 ن 48 
ایــران 41 به شــماره موتور 
3۶17550 و شــماره شاسی 
مفقــود   7۶22MB101435

فاقد اعتبار است.

آگهی های مفقودی

بــرگ ســبز خــودرو ســواری رانا 
 TU5P به شماره پلاک 942 ی 85

ســفید  رنــگ  بــه   34 ایــران 
موتــور  شــماره  و  مــدل 1401 
188B0003۶81 و شماره شاسی 
NAAU514E1NT341310 مفقود 
شــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

ســند کمپانی و کارت مشــخصات 
 TU5 خودرو ســواری پژو پــارس
57 ی   7۶4 پــلاک  شــماره   بــه 

ایران 34 به رنگ ســفید روغنی 
موتــور  شــماره  و  مــدل 1400 
139B02۶1222 و شماره شاسی 
NAAN11FE9MK151417 مفقود 
شــده و از درجــه اعتبــار ســاقط 

می باشد.

شرکت معدنی و صنعتی چادرملو طی سال ۱۴۰۱ موفق شده است با دست یابی به بالاترین میزان تولید 
شــمش فولادی و آهن اسفنجی از بدو شروع فعالیت این دو واحد صنعتی، رکورد تولید ۱۲ ماه سال ۱۴۰۰ 

را بشکند.
مهندس امیر علی طاهر زاده با بیان این مطلب افزود: خدا را شاکریم که طی سال گذشته با همت و تلاش همه 
کارکنان خدوم شرکتی و پیمانکاران پر تلاش، توانستیم علاوه بر موفقیت در تولید محصولات، حرکتی رو به جلو 

برای نیل به اهداف توسعه نیز داشته باشیم.
مدیرعامل چادرملو در گفت و گویی به مناسبت روزجهانی کارگر، ضمن تبریک این روز به تمامی فعالان عرصه 
تولید کشور گفت: در سال گذشته با تولید بیش از ۱۱ میلیون تن کنسانتره آهن در جایگاه نخست تولید کننده 
کنســانتره مورد نیاز صنعت فولاد در کشــور قرار گرفتیم ، همچنین با تولید حدود ۱ میلیون و ۱85 هزار تن 
شــمش فولادی، ۱ میلیون و 6۱5 هزارتن آهن اســفنجی و 3 میلیون و 768 هزارتن گندله آهن و مجموع 
تولید بیش از ۱7 میلیون تن محصولات زنجیره فولاد تلاش نمودیم نقش موثری در اقتصاد کشور ایفا کنیم. 

وی همچنین تصریح کرد: در ۱۲ ماهه ســال ۱۴۰۱ علاوه بر تامین بخشــی از نیازهای داخل به محصولات 
فولادی از طریق بورس کالا، بالغ بر ۲68 هزار تن شمش فولادی در گریدهای جهانی نیز به خارج از کشور صادر 
گردید که درآمد ارزی کسب شده تماماً بر اساس سیاستگذاری بانک مرکزی و ضوابط تکلیفی بر وجوه حاصل 
از صادرات از جمله تامین قطعات ، ماشین آلات و مواد اولیه کمکی واحدهای موجود در مجتمع های معدنی و 

صنعتی و تکمیل طرح های توسعه مصروف می گردد. 
مهندس طاهر زاده در ادامه این گفت و گو افزود: سال ۱۴۰۱ با وجود کاهش نرخ جهانی بخشی از محصولات 
زنجیرهــای فولادی ، افزایــش نرخ حامل های انرژی، افزایش هزینه های جاری و نیز زیانهای ناشــی از اعمال 
محدودیت های انرژی با رشد تولید در انتهای زنجیره و افزایش بهره وری توانستیم بیش از ۴۰9 هزار میلیارد 

ریال درآمد عملیاتی محقق کنیم.
وی گفت: در کنار همه تلاشــها در جهت افزایش راندمان تولید محصولات ،ســعی شده است با اتخاذ تدابیر 
عملی اقدام به پیاده  ســازی ضوابط زیســت محیطی در مجموعه های معدنی و صنعتی خود نمائیم و علاوه بر 
کنترل و نگاه ویژه به مســائل زیست محیطی برنامه های مدونی هم جهت بهبود مستمر، تنظیم و بخشی از 

آن به انجام رسیده است. 
مدیرعامل چادرملو با اشاره به نتایج حاصل از به کار گیری تکنولوژیها و روشهای جدید تولید در کارخانه فولاد 
چادرملو تصریح کرد: با بهره گیری از روش هات شارژ علاوه بر کاهش چشمگیرمیزان پسماند به ازاء هر تن فولاد، 

در مصرف گاز و برق به میزان قابل توجهی صرفه جویی شده است. 
علاوه بر آن با راه اندازی تعدادی غبار گیر جدید- اندازه گیری پارامترهای آلاینده هوا و خاک به صورت فصلی توسط 
آزمایشگاه معتمد محیط زیست و ارائه آن در قالب خود اظهاری به اداره کل حفاظت محیط زیست استان- نصب 
سیســتم پایش لحظه ای بر روی دودکش فولاد سازی جهت پایش لحظه ای توسط واحد محیط زیست مجتمع 
صنعتی و نظافت صنعتی تجهیزات- استفاده از دستگاه های مکنده مکانیزه به منظور جمع آوری غبار از روی نوار 
نقاله ها به جای استفاده از هوای تحت فشار جهت نظافت صنعتی- پوشش بر روی سازه های ترانسفر تاور جهت 
جلوگیری از باد بردگی و انتشــار ذرات در هوا – پیاده  ســازی سیستم استانداردISO 5۰۰۰۱ در مجتمع صنعتی 
چادرملو با هدف کاهش مصرف انرژی- تکمیل شبکه فاضلاب بهداشتی کارخانه و احداث تصفیه خانه ۴۰۰متر 
مکعبی به روش لجن فعال به منظور تصفیه پساب بهداشتی و استفاده از آب تصفیه شده در مصارف کشاورزی 
به منظور کاهش استفاده از منابع آب و راه اندازی پیش تصفیه مجتمع و کاهش مصرف معادل 6۰۰ متر مکعب 

در شبانه روز گام مهمی در بهبود فرآیندهای عملیاتی با نگاه ویژه به مسائل زیست محیطی برداشته شده است.

این مدیر فعال معدنی و صنعتی با تاکید بر اهمیت به روز بودن فرآیند تولید به ویژه تنوع بخشــی به سبد 
محصولات فولادی گفت: شرکت معدنی و صنعتی چادرملو به عنوان یکی از قطبهای اصلی و تاثیرگذار در 
زنجیره ارزش فولاد کشــور و از بزرگ ترین بنگاههای اقتصادی، با دارا بودن زنجیره کامل معدن تا محصول 
نهایی ، یکی از بازیگران اصلی در زنجیره تولید فولاد کشور محسوب می گردد. لذا با تکیه بر دانش، تجربه و 
سرمایه های انسانی مجموعه و بهره گیری از مدرنترین تجهیزات و خطوط تولید، در زنجیره تولید فولاد کشور 
اقدام به تولید محصولات متنوعی در زنجیره، شــامل کنسانتره آهن ،گندله، اهن اسفنجی و شمش فولادی 
در سایزها و گریدهای مختلف )گریدهای ساختمانی و برخی از گریدهای مهندسی( در بهترین کیفیت نموده 

است. 
وی تصریح کرد: مزیت پایداری در کیفیت ماده اولیه ورودی )کنستانتره سنگ آهن( و پیوسته بودن فرآیند، 
امکان تولید محصولات با بالاترین کیفیت را فراهم نموده اســت. رویکرد اصلی شــرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو تا به امروز تثبیت کیفی محصولات تولیدی و تمرکز بر حفظ کیفیت همراه با افزایش کمی محصول 

با ارتقاء استانداردهای مصرف، خصوصاً در مصرف انرژی بوده است. 
همچنین علاوه برآن، شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو با ســرمایه گذاری در مجتمع آهن و فولاد سرمد 
ابرکوه، محصولات نهایی )میلگردهای ساختمانی( از بیلتهای تولیدی خود را به بازار عرضه می نماید. از سویی 
چادرملو با سرمایه گذاری در بخشهای مختلف دیگر زنجیره نظیر، تولید ورقهای خاص با استفاده از تکنولوژی 
اســلب نازک و تولید محصولات طویل فولادی با ارزش افزوده بالا )Special Bar Quality( ، رویکرد 

توسعه سبد محصولات را نیز در دستور کار دارد.
امیر علی طاهر زاده با اشاره به بومی  سازی حدود 3۰ هزار قطعه واحدهای صنعتی و معدنی در چادرملو بر 
اهمیت موضوع دانش و فناوری و توسعه توان علمی در تولید محصولات تاکید و اظهار داشت: این شرکت 
با هدف استفاده از ظرفیتهای علمی کشور به منظور توسعه سبد محصولات، اقدام به تقویت واحد تحقیق 
و توســعه و استفاده از ظرفیتهای شرکتهای دانش بنیان ، پژوهشکده ها و دانشگاه های کشور نموده است و 
اولویت بخش تحقیق و توســعه شرکت نیز طراحی محصولات فولادی بر اساس نیاز بازار مصرف با در نظر 
گرفتن اقتصادی بودن تولید می باشد. در این راستا سعی شده است تا با بهره گیری از متخصصان داخلی در 

کنار مشاوران مجرب، اقدامات لازم جهت بومی  سازی قطعات انجام پذیرد. 
  مدیرعامل چادرملو همچنین انعقاد تفاهم نامه همکاری با پارک علم و فناوری و دانشگاه یزد و تاسیس مرکز 
توسعه و پشتیبانی نوآوری و فنآوری چادرملو در پارک علم و فناوری یزد را از جمله اقدامات عملی این شرکت 
در اواخر سال گذشته عنوان کرد و گفت: این مرکز در راستای سیاست های کلی کشور برای توسعه اقتصاد 
دانش بنیان و به منظور فراهم آوردن زمینه همکاری های سازنده برای حمایت از توسعه فناوری ها، محصولات 
و خدمات فناورانه و نیز توسعه زیست بوم فناوری و نوآوری استان یزد ایجاد گردیده است تا در فرآیند توسعه 
دانش محور به ویژه در زنجیره فولاد، از مرحله اکتشــاف، اســتخراج، فــرآوری و تولید محصولات فولادی 
فرصت هایی را برای محققان، پژوهشگران، و صنعتگران در مراکز علمی و شرکت های دانش بنیان فراهم سازد.

مهندس طاهر زاده همچنین از مهم ترین استراتژی های شرکت را دستیابی به منابع جدید سنگ آهن عنوان 
و ابراز امیدواری کرد: با برخورداری از تمامی ظرفیت های داخلی و دستیابی به منابع جدید سنگ آهن ونیز 
اتخاذ تدابیر عملیاتی و بهینه  سازی مراحل تولید بتوانیم در سال جدید که از سوی مقام معظم رهبری سال 

افزایش تولید نامگذاری شده است تولید پایدار در صنعت فولاد را محقق  سازیم. 
 گفتنی اســت در حال حاضر چادرملو با پیش بینی سرمایه گذاری بیش از ۴ میلیارد یورو بالغ بر ۴۰ طرح 

توسعه را در دست اقدام دارد.

 کارنامه موفق چادرملو در سال گذشته 

وزیر اســبق اقتصاد با بیان اینکه تورم ما 
تک علتی نیست، اما نقش ارز در آن پررنگ تر 
است، گفت: آمار ۱۹ سال اخیر نشان می دهد هر 
یک واحد افزایش در نرخ ارز، چهار و هشت دهم 
درصد از تقاضا برای پول ملی را کاهش می دهد و 
تقاضای دلار و طلا و کالاهای سرمایه ای افزایش 

می یابد.
به گزارش تســنیم، محمدجواد ایروانی در یک 
گفت وگوی تلویزیونی بیــان کرد: موتور اصلی تورم 
در کشور ما نرخ ارز است؛ البته مدیریت ناترازی های 

بودجه و بانکی هم سر جای خودش مهم است.
وی افزود: تورم ما تک علتی نیست، اما نقش ارز 
در آن پررنگ تر است. متاسفانه از نقش مخرب دلار 
در اقتصاد ما غفلت می شود. برخی ذی نفعان گرانی 

با افزایش ارز خوشحال می شوند.
ایروانی با  اشــاره به تاثیر افزایش نرخ ارز بر رکود 
تولید گفت: با بالارفتن ارز، واحدهای تولیدی نیاز به 
نقدینگی بیشتری پیدا می کنند و چون نقدینگی به آن 
اندازه در کشور رشد نکرده، موجب رکود می شود. حالا 
بیاییم چند تا از کارخانه های راکد را هم احیا کنیم، 
فایده ندارد. سیاست هدایت اعتبار باید اجرایی شود.

رابطه کاهش ارزش پول ملی
با افزایش نرخ ارز

وزیر اســبق اقتصاد ادامه داد: آمار ۱9 سال اخیر 
نشان می دهد هر یک واحد افزایش در نرخ ارز، چهار 
و هشت دهم از تقاضا برای پول ملی را کاهش می دهد 

و تقاضای جایگزین ریال مثل دلار و طلا و کالاهای 
سرمایه ای )خودرو و ملک و...( افزایش می یابد. اعتماد 
به پول ملی در حال از بین رفتن است و این موضوع 

خطرناکی است.
وی اظهار کرد: سیاست حذف ارز ترجیحی ۴۲۰۰ 
کار  اشتباهی بود و با این جهش تورمی به وجود آمده، 
مجبوریــم ارز ترجیحی جدیــد را هم حذف کنیم. 
این کارهای  اشــتباه حد یقف ندارد؛ از ۱۲۰۰ تومان 
رسیدیم به ۲8 هزار تومان. در مکانیزم نیمایی فعلی 

هم فساد داریم.
عضــو هیئت علمی دانشــگاه تهران در پاســخ 
بــه پرسشــی در مورد مبنــای جایگزیــن دلار در 
قیمت گذاری منابع داخلی گفت: مبنا و معیار می تواند 
قیمت تمام شده به ریال باشد به اضافه یک سود خوب. 
کشــورهای ژاپن و کره جنوبی که پیشرفت کردند، 

همین کار را کردند.
بــه گفته ایروانی، پیوند مهمی بین نظام تجاری 
و نظــام ارزی وجود دارد، اگر نظام ارزی رها شــود، 
نمی توانیم نظام تعرفه را مثل بسیاری از کشورهای 

توسعه یافته، اجرایی کنیم.
وی یادآور شد: هر چیزی که موجب شفافیت در 
اقتصاد می شد را حذف کرده اند؛ موضوعاتی مثل ایران 

کد و سامانه شبنم.
نظام کالابرگ احیا شود

اگر قراردادهای راهبردی با کشــورهای مختلف 
نداشــته باشیم، نمی توانیم در مقابل تحریم ها راه به 

جایی ببریم، چه اینکه در زمان جنگ هم با شوروی 
چنین قراردادهایی داشتیم.

اگر چنین قراردادهایی داشته باشیم، ریال هر روز 
ارزشش را از دست نمی دهد و مردم می دانند می توانند 
با پولی که دارند، اجناس مورد نیاز را با قیمتی که هر 

روز تغییر نمی کند بخرند.
وقتی امواج تورمی جدی داریم، باید نظام کالابرگ 
الکترونیک سریعا راه اندازی شود، چه اینکه در مورد 
نــان، این طرح با موفقیت اجرایی شــد؛ در صورت 
اجرای چنین طرحی می تــوان پروژه های تحولی را 

اجرایی کرد.
رشد سودآوری شرکت های صادراتی

به قیمت فشار معیشتی به مردم
وزیــر اســبق اقتصاد با بیان اینکــه ما کالاهای 
نیمه خام وطنی پتروشیمی و معدنی را اول به قیمت 
فوب خلیج فارس قیمت گذاری دلاری می کنیم، گفت: 
بعد آن را ضربدر قیمت دلار نیمایی می کنیم. این هم 
تازه پایۀ قیمت در بورس کالاســت، آنجا به بالاترین 
قیمت می فروشــیم به داخل و باعث جهش قیمت و 

تورم در کشور می شویم.
ایروانی با  اشــاره به اینکه وقتی قیمت تمام شده 
برای واحدهای تولیــدی داخلی پایین بیاید، قدرت 
صادراتی پیدا خواهیم کرد، گفت: مهم ترین مســئله 
اقتصاد، تنظیم بازار داخل و خارج است. نمی شود به 
قیمت گرسنگی مردم ایران، سودآوری بیشتری برای 

شرکت های صادراتی داشته باشیم.

وی افزود: در غرب هم فروش مواد خام و نیمه خام 
عوارض زیادی داشت و حتی ممنوع بود. خود بانیان 
لیبرالیســم با همین سیاســت موفق شدند و رشد 
کردند. همین الان از یک ایالت به ایالت دیگر آمریکا 
نمی توانیــد هر چیزی را ببریــد و بیاورید. نظامات 

کنترلی همه جای دنیا وجود دارد.
وزیر اسبق اقتصاد تاکید کرد: دولت های لیبرال 
غرب ســاختارهایی مثل صندوق بین المللی پول و 
بانک جهانی و تجارت جهانی را راه  انداختند و دقیقا 
برعکس کاری که خود کرده بودند برای پیشرفتشان؛ 
برای کشــورهای دیگر از جمله مــا تجویز کردند تا 
عقب بمانیم. نیاز بدانند باز هم سیاستشان را عوض 

خواهند کرد.
عوارض رشد صادرات

از محل افزایش نرخ ارز
وی در ادامه اظهار کرد: سیاست و توصیۀ افزایش 
صادرات از محل افزایش نرخ ارز هم کار  اشــتباهی 
اســت، آثار تورمــی آن را باید 85 میلیــون ایرانی 

تحمل کنند.
وزیر اسبق اقتصاد با بیان اینکه باید برای صادرات 
کالای خــام و نیمه خام باید عوارض بالا وضع کنیم، 
گفــت: در عوض برای صادرات محصول نهایی تولید 
شــده در داخــل، نه تنها عــوارض نگذاریم که باید 
تشــویق هم بکنیم. آن وقت همه دنبال فرآوری مواد 
خام و تبدیل آنها به محصول نهایی در داخل کشور 

خواهند بود.

وزیر اسبق اقتصاد تصریح کرد

نرخ ارز متهم ردیف اول تورم در ایران

جدول نرخ سکه ، ارز و بورس
قیمت بازار )به تومان(نوع سکه

3۴/85۰/۰۰۰سکه تمام طرح جدید
3۰/8۰۰/۰۰۰سکه تمام طرح قدیم

۱9/75۰/۰۰۰نیم سکه
۱۲/75۰/۰۰۰ربع سکه

7/7۰۰/۰۰۰گرمی
۲/7۴8/3۰۰هر گرم طلای ۱8 عیار

نوع ارز
۴۱/965دلار)توافقی(
۴6/۲۴3یورو)توافقی(

6۴/335پوند
۲/79۲لیر ترکیه

۱۴/3۲7درهم امارات
38/۰۰۰دینار عراق

بورس
۲/۴8۰/6۴۰شاخص کل بورس تهران

8۲۴/96۲شاخص هموزن

اخطار وزارت جهاد کشاورزی به مرغداران
در پی تکرار ادعای افزایش قیمت مرغ و تخم مرغ

وزارت  داخلی  بازرگانــی  دفتر  مدیرکل 
اتحادیه  ادعای  تکرار  درباره  جهادکشاورزی 
افزایش قیمت  میهن درباره توافق دربــاره 
تخم مرغ گفت: چنین موضوعی صحت ندارد 
و در صورتی کــه مرغداران هرگونه افزایش 
قیمتی داشته باشند به صورت تعزیراتی با آنها 

با برخورد می شود.
شــهیاد آبنــار در گفت و گــو بــا خبرگزاری 
تســنیم درباره ادعای اتحادیه میهن درباره توافق 
درباره افزایش قیمت تخم مرغ اظهار داشت: چنین 
موضوعی صحت نــدارد و در صورتی که مرغداران 
هرگونه افزایش قیمتی داشــته باشــند به صورت 

تعزیراتی با آنها برخورد می شود.
محمد جعفری؛ معاون بازرگانی داخلی شرکت 
پشتیبانی امور دام نیز در این ارتباط ابراز کرد: به طور 
رسمی مصوبه ای برای افزایش قیمت تخم مرغ وجود 
ندارد و وزارت جهاد کشاورزی موضوع افزایش قیمت 
تخم مرغ را رد کرده اســت. قیمت تخم مرغ همان 

قیمت های قبلی است و در صورتی که افزایش قیمت 
وجود داشته باشد به صورت رسمی اعلام می شود.

بنابر این گــزارش رئیس اتحادیه میهن دیروز 
برای دومین بار طی یک هفته اخیر از افزایش قیمت 
تخم مرغ به کیلویی 56 هزار تومان خبر داده بود که 
وزارت جهاد کشاورزی برای دومین بار این موضوع 

را تکذیب کرد.
همچنیــن در حالی  که عطاءالله حســن زاده؛ 
عضو هیئت مدیره اتحادیه مرغداران گوشتی اعلام 
کرد که قیمت مرغ زنــده درب مرغداری کیلویی 
5۲ هزار تومان و بــرای مصرف کننده کیلویی 73 
هزار تومان تعیین شــده است پرویز فروغی؛ دبیر 
کانون مرغداران گوشتی در گفت و گو با خبرگزاری 
تسنیم اظهار داشت: مرغداران مذاکراتی با وزارت 
جهاد کشاورزی برای افزایش قیمت مرغ داشته اند 
و نــرخ جدید مرغ در حال بررســی اســت و بعد 
از آن به ســتاد تنظیم بازار ارســال می شــود اما 
مصوبــه ای برای افزایش قیمت مــرغ وجود ندارد.

بنابر این گزارش تشــکل های مربوط به مرغ 
گوشتی، تخم مرغ و جوجه یک روزه دیروز و برای 
دومین بار در روزهای اخیر به طور همزمان اقدام 
به اعلام خبر افزایش قیمت محصولات خود کردند 
که هر دو بار از ســوی وزارت جهاد کشــاورزی 
تکذیب شد. گفتنی است وزارت جهاد کشاورزی 
و نهادهای نظارتی باید به التهاب آفرینی در بازار 
حساس باشند و با عاملان چنین اعمالی به شدت 

برخورد کنند. 
بی اطلاعی سازمان حمایت

 از افزایش قیمت مرغ و تخم مرغ
همچنین»قربانعلــی رفیعــی«؛ مدیرکل دفتر 
بررسی قیمت ســازمان حمایت مصرف کنندگان 
با خبرگــزاری  در گفت و گــو  تولیدکننــدگان  و 
تسنیم درباره اعلام تشــکل های مرغداران درباره 
افزایش قیمت مرغ و تخم مرغ اظهار داشت: براساس 
قانــون انتزاع وظیفه تنظیم بازار مرغ و تخم مرغ به 
وزارت جهاد کشــاورزی سپرده شده است و آنها از 

آخرین جزئیات قیمت این محصولات باخبر هستند. 
وزارت جهاد کشــاورزی تعاملاتی با تشــکل های 
مرغداران دربــاره قیمت جدید مــرغ و تخم مرغ 
داشته اند اما نتیجه نهایی به ما توسط هیچ دستگاهی 

منعکس نشده است.
مدیرکل دفتر بررســی قیمت سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان در پاسخ به اینکه 
آیا ستاد تنظیم بازار نرخ مصوب جدیدی درباره مرغ 
و تخم مرغ به ســازمان حمایت اعلام کرده است یا 
خیر گفت: این موضوع به طور رسمی و توسط ستاد 

تنظیم بازار نیز به ما منعکس نشده است.
لازم به یادآوری است که افزایش قیمت مرغ و 
تخم مرغ در سال گذشته به دنبال حذف ارز ترجیحی 
و اعطای یارانه صورت گرفت. بنابراین هرگونه افزایش 
قیمت اقلام اساســی باید با افزایش یارانه ها همراه 
باشد تا قدرت خرید جامعه تضعیف نشده و ماجرای 
ثابت ماندن یارانه ۴5 هزار تومانی علی رغم افزایش 

نرخ ها در دولت قبل تکرار نشود.

تشکیل  کارشناسان  از  بسیاری  اعتقاد  به 
وزارت بازرگانی کاملًا به ضرر تولید است و این 
وزارتخانه قرار است با واردات کالاهای خارجی 

بازار را به آرامش برساند.
به گزارش خبرگزاری تســنیم؛ خبر ارسال نامه 
رئیس مجلس به رئیس جمهور مبنی بر ارائه لایحه دو 
فوریتی تشکیل وزارت بازرگانی داخلی و تنظیم بازار 
و تصویب فوری این لایحه در دولت دیگر جای بحثی 
باقی نگذاشــت که بعد از چند سال رفت و برگشت 
طرح ها و لوایح مختلف در این خصوص، این بار مجلس 
و دولت تصمیم گرفته اند  که کار ناتمام دولت و مجلس 
پیشین را به اتمام برسانند و پربحث و جنجالی ترین 

وزارتخانه چند سال اخیر را تشکیل دهند. 
این موضوع در حالی است که به اعتقاد بسیاری 
از کارشناســان، اصحاب تولید و برخی مســئولان، 
تشــکیل وزارت بازرگانی کاملًا به ضرر تولید بوده و 
این وزارتخانه قرار اســت با واردات کالاهای خارجی 
بازار را به آرامش برســاند؛ حال آنکه جدی ترین نیاز 
کشور در حال حاضر تولید است و این مسئله علاوه بر 
مطرح شدن در شعار سال های اخیر، پیش از این در 
صحبت های رئیس مجلس، رئیس جمهور، نمایندگان 

و وزرا به دفعات تکرار شده است.
علاوه بر این مســئولین بارهــا واردات بی رویه را 

در تضاد با تولید و اشــتغال دانسته اند و درباره لزوم 
جلوگیــری از واردات بی رویه ســخنرانی کرده اند؛ 
چنان که رئیس جمهور به عنوان بالاترین مقام اجرایی 
کشور در مهرماه سال ۱۴۰۰، یعنی دقیقا چند ماه بعد 
از در دست گرفتن سکان اداره کشور گفت: واردات 
بی رویه یکی از موانع عمده تولید است و این موضوع 

را دیگر نمی پذیریم.
ضربه اساسی به تولید

جلال محمودزاده؛ عضو کمیســیون کشاورزی 
آب و منابع طبیعی و محیط زیســت مجلس شورای 
اســلامی و یکی از مخالفان تشکیل وزارت بازرگانی 
گفت: تشکیل وزارت بازرگانی می تواند ضربه اساسی 
به تولیــد محصولات داخلی بزنــد و به عبارتی ضد 
تولید محســوب می شود و برخلاف شعار سال است 
که رهبری اعلام کرده اند. وقتی وزارتخانه ای تشکیل 
دهیم که سمت  و سوی آن واردات بی رویه محصولات 

باشد برخلاف شعار سال است.
عضو کمیسیون کشاورزی مجلس با بیان اینکه با 
تشکیل وزارت بازرگانی، تنظیم تولید و بازار و تعیین 
قیمت محصولات کشاورزی از وزارت جهاد کشاورزی 
به وزارتخانه تازه تاســیس انتقال می یابد که به ضرر 
تولید و بازار است، افزود: مشکل بعدی که با تشکیل 
وزارت بازرگانی به وجود می آید بزرگ شــدن بدنه 

دولت است و براساس قانون ما نمی توانیم بدنه دولت 
را افزایش دهیم.

محمودزاده با بیان اینکه برخی از این واردکنندگان 
هستند که در پشت صحنه تشکیل وزارت بازرگانی 
قرار دارند ادامه داد: این اقدام برخلاف سیاست های 

کلی نظام و اصول اقتصاد مقاومتی است.
دلایل موافقان و مخالفان تشکیل وزارت بازرگانی

تنظیم بازار و تسهیل تجارت دو مورد از مهم ترین 
کلیدواژه هایی هستند که در دیدگاه موافقان این طرح 
دیده می شود. این اظهارات سخنگوی دولت در حالی 
اســت که در زمان وجود ساختار وزارت بازرگانی در 
بین وزارتخانه ها، اتخاذ تصمیمات ناسازگار و متضاد 
در دو وزارتخانــه صنایــع و معــادن و بازرگانــی و 
سردرگمی فعالان اقتصادی، اعتراض تولیدکننده ها 
نسبت به واردات بی رویه کالا توسط وزارت بازرگانی، 
وابســتگی کشور به واردات کالاهای اساسی و ضربه 
به خودکفایی و اختلافات بســیار زیاد دو وزارتخانه 
درخصوص تعرفه های واردات و عوارض صادرات در 
نهایت کارشناسان و مسئولان وقت را به این نتیجه 
رساند که برای رهایی از این مشکلات باید به سمت 
ادغام وزارت بازرگانی در وزارت صنایع و معادن بروند.
مطالعه تجربه کشــورهای پیشــرفته نیز نشان 
می دهد این کشورها سیاست گذاری تولید و تجاری 

خود را ذیل یک ساختار منسجم انجام می دهند و این 
اقدام نیز به این دلیل است که دسترسی به ابزار بازار 
برای رشد تولید و بازاررسانی محصولات تولیدشده هر 
کشور ضروری است و بازار یک کشور نباید در اختیار 

تولیدکنندگان سایر کشورها قرار بگیرد.
بنابرایــن هرچند تنظیم بازار بــا کالاهای ارزان 
خارجی و بدون مسئولیت در برابر کار مشقت بار تولید، 
آسان است اما از آنجا که سطح تولید و درآمد کشور 
با کشورهای پیشرفته و حتی برخی ممالک در حال 
توسعه قابل مقایسه است با ابزار وزارت واردات، نه تنها 
بازار به تعادل نمی رسد بلکه تولید هم با ضربه اساسی 

مواجه می شود و معادله باخت باخت رخ می دهد. 
فاطمی امین؛ وزیر ســابق صمــت بارها از وجود 
۲5 درصد تولید ناخالص کشــور در وزارتخانه محل 
خدمتش ســخن گفته بود. بنابراین، راهکار سبک 
کردن مسئولیت وزارت صمت در کاهش تصدی گری 
دولتی اســت نه تشــکیل وزارت بازرگانی. دولت و 
مجلس به جای تشکیل وزارت واردات، خصوصی سازی 
را جدی بگیرند تا از بار مسئولیت شان کاسته شود. 
مســئولان با این کار فرصت بیشــتری برای کنترل 
بازارها به خصوص بازارهای معیشتی خواهند داشت. 
اگر وزارتخانه ای هم باید تاسیس شود وزارت معدن 

است نه بازرگانی.

کارشناسان و اصحاب تولید:

تشکیل وزارت بازرگانی به ضرر تولید و به نفع واردات است

رئیس  سازمان توسعه تجارت خبر داد

مجوز بانک مرکزی برای واردات کالا با رمز ارز
رئیس  سازمان توسعه تجارت ایران 
واردات  بانک مرکــزی مجوز  گفت: 
بــا رمزارزها را صادر کرده اســت و 
 منتظر تایید نهایــی وزارت اقتصاد 

هستیم.
به گزارش ایبنــا، علیرضا پیمان پاک 
درباره واردات با رمزارزها اظهار داشــت: 
بانــک مرکزی مجــوز واردات با رمزارزها 
را صادر کرده اســت و منتظر تایید نهایی 
وزارت اقتصاد هستیم. فرآیند و بستری بر 
پایه بلاکچین تعریف شــد تا هم مباحث 
B۲B را پوشش دهد و هم پلتفرم های ایرانی 

با کشــورهای اطراف ارتباط برقرار کند تا 
برپایه رمز ارز قابلیت مبادله داشته باشد.

رئیس  سازمان توســعه تجارت ایران 
ادامــه داد: این امر نیازمند یک ســامانه 
بود چرا که سیســتمی که بر اساس آن 
صادرکننده رمزارز بگیرد و به واردکننده 
منتقل کند، به فرآیندهای فنی نیاز دارد 
و مهم تر از آن اینکه باید به سامانه جامع 
تجارت و ســامانه های تخصیص ارز بانک 

مرکزی هم متصل باشد.
پیمان  پاک تصریح کرد: با کمک اتاق 
بازرگانی این ســامانه را تعریف و طراحی 
کردیم که اوایل زمستان سال گذشته نیز 

نهایی و بر بسترهای مرتبط نیز منطبق شد. 
مشکلی که داشتیم موضوع حساب واسط 
ریالی بود که تعیین تکلیف و این حساب 

واسط طراحی شد.
وی با تاکید بر اینکه بانک مرکزی مجوز 
مربوطه را صادر کرده و فقط منتظر تأیید 
نهایی وزارت اقتصاد هستیم، گفت: بنا این 
بود که اواخر پاییز سال گذشته واردات با 
استفاده از رمزارز اجرایی شود اما راه اندازی 
سامانه و سازکار قانونی، عملیاتی شدن آن 
را به تعویق  انداخت. ضمن اینکه با تغییرات 
در بانک مرکزی مواجه بودیم، اما در حال 

حاضر کار تقریباً تمام است و به زودی این 
فرآیند عملیاتی خواهد شد.

رئیس  سازمان توســعه تجارت ایران 
اظهار داشــت:  بر اساس آمار و اطلاعات 
وزارت صمت و بانک مرکــزی، برخی از 
واحدهای تولیدکننده رمزارز مجاز در داخل 
کشــور، واردات در ازای رمزارز خودشان 
انجام دادند که البته عدد بالایی نیســت 
و در حد چند ده میلیون دلار است اما بر 
آن اساس فرآیند کار را آزمایش کردیم که 
عمومیت موضوع و راه اندازی سامانه آن از 

امسال اجرایی خواهد شد.


